
www.sharghdaily.com دوشنبه۹
۵ خرداد  ۱۴۰۴

سال بیست ویکم      شماره ۵۱۱۹ ورزشورزش

اسکات مک تومینای، پادشاه 
جدید ناپل

زمــان  از  مک تومینــای  اســکات 
پیوســتنش به ناپولی، فوتبال ایتالیا را به 
تســخیر خــود درآورده و به حق عنوان 
باارزش ترین بازیکن فصل ســری A را از 
آنِ خود کرده است. ژوزه مورینیو همیشه 
«شــخصیت  مک تومینــای  می گفــت 
ویژه ای» دارد. او آن قــدر به این هافبک 
چندپســته علاقه داشــت که در مراسم 
منچســتریونایتد،   ۲۰۱۸ فصــل  پایــان 
یک جایــزه اختصاصی برایش درســت 
کــرد، آن قــدر عجولانه که حتــی جام 
درست وحسابی برایش تهیه نشده بود و 
در نهایت، یک شمع دان به او اهدا کردند! 
این داســتان خنــده دار، درواقع نمایانگر 
دوران مک تومینای در اولدترافورد است؛ 
جایی که بســیاری اســتعداد او را جدی 
نگرفتند. اما حالا مشخص شده که چقدر 
اشــتباه می کردند. ناپولی قهرمان سری 
A شــده و مک تومینای نقشــی کلیدی 
در این موفقیت ایفا کرده اســت. ناپولی 
ابتدای فصــل، دو هافبک اســکاتلندی 
به خدمــت گرفت؛ بیلی گیلمــور با ۱۴ 
میلیــون یورو از برایتــون که به خوبی در 
ترکیب جا افتاد، اما این مک تومینای بود 
که تبدیل به بت هواداران در اســتادیوم 
دیگو مارادونا شد. محبوبیت او به حدی 
رســیده که دیگر نمی تواند به راحتی در 
خیابان هــای ناپــل قدم بزنــد. در اولین 
بازی اش در ورزشــگاه مارادونا، تنها چند 
ثانیه پــس از ورود به زمین مقابل پالرمو 
در جام حذفی، بــا اولین لمس توپ گل 
زد. او گفــت: «توقعات زیادی از من بود، 
چون پول زیــادی برایم پرداخت شــده 
بود و می خواســتم از همان ابتدا بهترین 
بازی ام را ارائه دهم». همین تعهد باعث 
شد خیلی سریع دل هواداران را به  دست 
بیاورد. این چیزی است که کونته همیشه 
از بازیکنانــش می خواهــد؛ هافبک های 
قدرتــی و پرتــلاش. همان طــور که در 
یوونتوس با پوگبا، ویــدال و مارکیزیو، در 
چلسی با ماتیچ و کانته، و در اینتر با بار لا 
موفق بــود. مک تومینای هــم به همان 
اندازه برای پــروژه کونته در ناپل کلیدی 
بوده اســت. پس از حضور مک تومینای، 
کونته حتی سیستم بازی تیم را تغییر داد 
تا حول او تیم بسازد. چون به توانایی های 
هجومــی ایــن بازیکــن بــاور داشــت. 
مک تومینای بــرای اولین بــار در دوران 
حرفه ای اش، فصل را با گل های دو رقمی 
تمام کــرد. پنــج گل از ۱۲ گلش تنها در 
مــاه آوریل به ثمر رســید، ماهــی که با 
درخشش در سه برد پیاپی، او را تبدیل به 
اولین اســکاتلندی کرد که عنوان بهترین 
بازیکن ماه ســری A را کســب می کند. 
فروش کواراتســخلیا در پنجره زمستانی 
می توانســت امید قهرمانی ناپولی را از 
بین ببــرد، مخصوصا چــون جایگزینی 
بــرای او جذب نشــد. امــا مک تومینای 
این خلأ را پر کــرد، حتی گاهی به عنوان 
وینگر چپ بازی کــرد. او با باز کردن گره 
بازی ها، فشــار گل زنــی را از روی لوکاکو 
برداشــت. هواداران او را «در بازکن» تیم 
می نامند. این لقب حتی روی دیواری در 
مرکز شهر ناپل نقاشی شــد. در نهایت، 
حق با مورینیو بــود؛ مک تومینای واقعا 
شــخصیت ویژه ای است و حالا، به جای 
شمع دان، یک اســکودتو دارد تا آن را به 

نمایش بگذارد.

سقف افزایش قراردادها و پایان ولخرجی
مهدی تاج، رئیس فدراســیون فوتبال، در گفت وگویی اعلام کرد  به توصیه 
احمد دنیامالی، وزیر ورزش و جوانان، قرار اســت نظــارت  بر قراردادهای 
بازیکنان در لیگ برتر به  صورت جدی تری اعمال شود. او از برگزاری جلسه ای ویژه 
با مدیران عامل و رؤسای هیئت مدیره شش باشگاه استقلال، پرسپولیس، سپاهان، 
تراکتور، گل گهر و چادرملو خبر داد؛ باشگاه هایی که عمدتا همواره نقش اصلی را 
در بــازار پرهزینه نقل وانتقــالات ایفا می کنند. در این نشســت، قانونی تازه و مهم 
مطرح شــده که طبق آن، هر بازیکن فقط می تواند بــا حداکثر ۳۰ درصد افزایش 
نســبت به قرارداد فصل گذشــته اش، قرارداد جدید ببندد یا قرارداد قبلی خود را 
تمدید کند. به گفته تاج، این تصمیم پس از بررسی نظرات کتبی باشگاه ها و اعلام 
دیدگاه رسمی دولت اتخاذ شده است. فدراسیون اعلام کرده که تنها مبلغ ثبت شده 
در سامانه سازمان لیگ به عنوان مبنای قرارداد رسمی بازیکنان پذیرفته خواهد شد. 
این سیاست جدید، در راستای جلوگیری از افزایش افسارگسیخته هزینه ها در لیگ 
و ایجاد عدالت نسبی میان باشگاه ها اتخاذ شده است. اگرچه در گذشته نیز قوانینی 
مانند سقف بودجه ابلاغ شده بود، اما به دلیل نبود ضمانت اجرائی و نظارت کافی، 
عملا اجرائی نشــدند. حالا باید دید در فصل آینده (لیگ بیست وپنجم)   این قانون 
جدید می تواند مانع رقابت های مالی نابرابر شــود یا مانند قوانین قبلی روی کاغذ 

باقی خواهد ماند.

مخالفت با انتقال تیم هوادار به گلستان
در روزهای اخیــر، اخبار زیادی درباره انتقال امتیاز باشــگاه فوتبال هوادار 
تهران به استان گلستان منتشر شده بود. این شایعه ها  باعث نگرانی هایی در 
میان مســئولان ورزشی و سیاسی تهران شد. اکنون علی جوادی، مدیرکل ورزش و 
جوانان استان تهران، با انتشار نامه ای رسمی به مدیرعامل باشگاه هوادار، مخالفت 
کامل و قاطع مسئولان استان تهران با این انتقال را اعلام کرده است. جوادی تأکید 
کرده که علاوه بر مواضع پیشــین خود، استاندار تهران و رئیس مجمع نمایندگان 
استان نیز در جلسه شورای فرهنگ عمومی، مخالفت صریح خود را اعلام کرده اند. 
در این نامه آمده که باشــگاه هوادار از جایگاهــی مهم در فوتبال تهران برخوردار 
اســت و نقش مؤثری در ایجاد نشــاط اجتماعی، رشــد ورزش و افتخارآفرینی در 
اســتان داشته است. بر اساس این موضع گیری رســمی، اداره کل ورزش و جوانان 
تهران از مدیریت باشگاه حمایت معنوی خواهد کرد تا مسیر بازگشت دوباره تیم به 
لیگ برتر فراهم شــود. تیم هوادار فصل گذشــته با قرار گرفتن در رتبه شــانزدهم 
جدول، به لیگ دسته یک سقوط کرد و گمانه زنی ها درباره فروش امتیاز یا انتقال آن 
به استانی دیگر مطرح شد که حالا با مخالفت رسمی مسئولان تهرانی روبه رو شده 

است.

ژابی رسما سرمربی رئال مادرید شد

باشــگاه رئال مادریــد به  صورت رســمی اعلام کرد  ژابی آلونســو با امضای 
قراردادی سه ســاله تا سال ۲۰۲۸، سرمربی جدید این تیم شده است. آلونسو 
پــس از فصل رؤیایی با بایرلورکوزن که در آن بدون شکســت قهرمان بوندس لیگا و 
جام حذفی شــد، حالا به خانه قدیمی خود بازگشته تا جای کارلو آنچلوتی را روی 
نیمکت رئال بگیرد. ژابی که به «پروفســور» فوتبال شــهرت دارد، علاقه خاصی به 
سیســتم های منعطف با ســه مدافع مرکزی دارد و در لورکوزن تیمی ساخت که با 
پرس ســنگین، انتقال سریع و توازن تاکتیکی، تحسین جهانی را برانگیخت. او سبک 
بازی مبتنی بر کنترل از عقب، مالکیت هدفمند و فشار مداوم را وارد رئال خواهد کرد. 
باشگاه رئال در بیانیه ای رسمی، ضمن تجلیل از دوران بازیگری آلونسو در تیم، تأکید 
کرد که او اکنون مأمور ســاختن تیمی مدرن، جــوان و تهاجمی برای دوران پس از 
آنچلوتی است. ژابی سابقه مربیگری در تیم جوانان رئال و رئال سوسیداد B را دارد 
و با درک عمیق از فوتبال، حالا یک پروژه جاه طلبانه را در سطح نخست فوتبال جهان 
آغاز کرده است. او از اول ژوئن کار خود را آغاز خواهد کرد و اولین چالش رسمی اش، 
جام جهانی باشگاه ها خواهد بود. در این تورنمنت، رئال برای تبدیل شدن به نخستین 
قهرمان تاریخ مســابقات جدید، انگیزه زیادی دارد. ســه خرید اولیه نیز مشــخص 
شده اند؛ هویسن، آرنولد و کارراس. ژابی با تیم فنی اش از آلمان به مادرید خواهد آمد 

و تلاش می کند با فلسفه خاص خود، رئال را وارد عصر تازه ای کند.

مخالفت سازمان لیگ
 با تغییر ورزشگاه فینال جام  حذفی

دیدار فینال جام حذفی بین دو تیم استقلال و ملوان بندر انزلی طبق برنامه 
قبلی در ورزشگاه امام خمینی اراک برگزار خواهد شد. باشگاه استقلال در 
روزهای اخیر با ارســال نامه ای رسمی، خواهان تغییر مکان مسابقه شده بود، اما 
ســازمان لیگ با این درخواســت مخالفت کرد. ســازمان لیگ اعــلام کرد  تمامی 
هماهنگی ها از مدت ها قبل برای میزبانی اراک انجام شده و تغییری در برنامه ریزی 
ممکن نیســت. بازی در همان تاریخ هشتم خرداد برگزار خواهد شد. گفتنی است، 
اراک در فصل جاری میزبان بازی های حساســی همچون دربی رفت و ســوپرجام 
بــوده و ایــن تجربه را دارد. تصمیم ســازمان لیــگ با هدف ثبــات برنامه ریزی و 

آمادگی های اجرائی اتخاذ شده است.

سوژه خبرها

ایمان کوچکی: لیگ  برتر دوره بیســت وچهارم بــا تمام اتفاقات 
مثبــت و منفــی اش به پایــان رســید و در این میان بخشــی از 
جنجال ها به مســائل و مشــکلات داوری اختصاص داشت. این 
 VAR موضوع از آنجایی حائز اهمیت اســت که حتی استفاده از
هم نتوانســت آن طور که انتظار می رفت، به کاهش اشتباهات و 
اعتراض ها کمک کند. در شــرایطی که سطح انتقادات از داوری 
فوتبال حتی بیشــتر از ســال های گذشــته بود، گفت وگو با نوید 
مظفــری، داور بین المللی ســابق، تصویری روشــن و واضح از 
وضعیت ناخوشــایند این بخش از فوتبال مان را ترسیم می کند. 
این کارشــناس داوری در گفت وگو با «شرق» تأکید کرد که ریشه 
مشکلات، نه در اشتباهات داوران داخل زمین، بلکه در نبود یک 

سیستم آموزشی، حمایتی و مدیریتی کارآمد است.
  

سطح کلی قضاوت ها در فصل اخیر لیگ برتر را چگونه ارزیابی   �
می کنید؟

برای من همیشــه خیلی جالب اســت. معمولا پایان فصل 
این ســؤال مطرح می شــود که آیا قضاوت داوران ما نســبت به 
فصل قبل بهتر شــده یــا نه؟ ابتدا باید ببینیم مــا چه امکانات و 
حمایتی به داوران داده ایم که انتظار داشــته باشیم قضاوت شان 
در فصل هــای بعــد بهتر شــود. در واقع، ما بــرای داوری هیچ 
برنامه جدی و خاصی نداریم. البته سیســتم VAR به کار گرفته 
و زحمات زیادی کشــیده شــده که قابل تقدیر است، ولی بحث 
اصلی بر ســر داورهاســت. برای داورها هیچ برنامه آموزشــی، 
اســتعدادیابی یا حمایتی منســجم وجود نــدارد و این موضوع 
کاملا روشن است. اگر به گذشته نگاه کنیم، داورانی مانند فنایی، 
مــرادی، ترکی، مظفری زاده و فغانی با سیســتم خاصی معرفی 
نشده اند، چون اصلا چنین سیستمی وجود ندارد. این افراد صرفا 
براساس عملکرد شخصی خودشان رشد کرده و به سطح بالایی 
رسیده اند. اگر در هر کشور دیگری، حتی کشوری مانند هند بودند، 
همین موفقیت را داشــتند چون این توانایی های فردی خودشان 
است که باعث شــده درخشان ظاهر شــوند. این یعنی سیستم 
ما هیچ کمکی به پیداکردن و پرورش داوران برتر نکرده اســت؛ 
اگر چنین سیستمی داشتیم، الان جایگزین هایی برای این داوران 
برجسته داشــتیم که متأسفانه نداریم. این داوران آن قدر بالاتر از 
سطح مســابقات بودند که همیشــه در هر سطحی که قضاوت 
کرده اند، قابل احترام بوده اند. حتی اگر اشــتباهاتی هم داشــتند 
که کاملا طبیعی اســت، اما به هر حال شرایط آنها بسیار بهتر از 
سطح داوران فعلی است. احترامی که برای این داورها قائلم این 
است که هیچ کدام از داوران کنونی به سطح این افراد نرسیده اند؛ 
هیچ کدام شماره یک بین المللی نشده اند و این به دلیل نبود یک 
سیستم منسجم در داوری است. ما نه برنامه آموزشی درست و 
حسابی داریم، نه اســتعدادیابی مناسبی انجام می دهیم. گاهی 
اقداماتی انجام می شــود که با نیاز واقعی داوری در تضاد است. 
در اســتان ها حتی برنامه آموزشــی وجود ندارد، زیرا مســئولان 
فقط به برگزاری مسابقات اهمیت می دهند و هدف اصلی فقط 
برگزاری مسابقات است. هیئت ها و فدراسیون فوتبال نیز اهمیتی 
به داوران نمی دهند و هیچ کاری برای بهبود شرایط داوری انجام 

نمی دهند.

جایــی گفته بودید وقتــی معتقدیم فوتبال   �
ما ناپاک  اســت، نباید باور داشته باشیم که فقط 

داوری ما پاک است... .
درمورد فساد و ناپاکی فوتبال باید بگویم که 
من به  طور مستقیم نگفتم فوتبال ما ناپاک است، 
بلکه گفتم که فساد در کل جهان وجود دارد. اگر 
این موضوع را بــه فوتبال بیاوریم، حتی در اروپا 
هم نمونه هایی از شــرط بندی روی فوتبال دیده 
شده است؛ مثلا در آلمان هم چنین مواردی بوده 
که شرط بندی ها توسط بازیکنان، داورها، مربیان 
و حتی مدیران انجام می شــود. اگر بخواهیم به 
ایران نگاه کنیم، واقعیت این اســت که در اقشار 
مختلف جامعه فساد وجود دارد. حتی در میان 
خبرنگاران هم چنین مواردی دیده می شــود که 
شما به عنوان قشر خبرنگار بهتر از من می دانید 
که همه ســالم نیستند. من معتقدم وقتی فساد 
در قسمت های مختلف وجود دارد و فوتبال هم 
بخشی از جامعه اســت، نمی توانیم ادعا کنیم 

که فقط در داوری فســاد وجود ندارد. این نگاه به نظرم عقلانی 
نیست.

دلیــل اصلی افزایــش اعتراض ها بــه داوری در این فصل   �
چیست؟

یادم نمی آید فصلی بوده باشــد که هیچ اعتراضی به داوری 
وجود نداشته باشد. شــاید در برخی فصل ها اعتراض ها کمتر یا 
بیشتر شده، اما در سال های اخیر قطعا تعداد اعتراض ها افزایش 
یافته است. اول باید این نکته را روشن کنم که وقتی من درمورد 
شــخصیت و نوع قضــاوت صحبت می کنم، فقــط درباره رفتار 
داورها در زمین مســابقه حرف می زنم و این موضوع کاملا فنی 
اســت و ربطی به مسائل شــخصی یا خارج از زمین ندارد. همه 
داورها قابل احترام هستند و افراد بزرگی در حرفه شان محسوب 
می شــوند. اگر من می گویم شــخصیت داوران فعلی به اندازه 
داورانی که در گذشــته بودند، نیســت، منظورم شخصیتی است 
که در میدان مســابقه دارند. به عنوان مثال، داورانی مانند کولینا 
و مارکوس مرک شخصیت خاص و ویژه ای داشتند که وقتی آنها 
رفتند، در اروپا تلاش کردند جایگزین مناسبی برای شان پیدا کنند. 
ولی ما در ایران واقعا نتوانســتیم چنین جایگزینی داشته باشیم. 
این نبود داوران با توانایی مشــابه باعث شده اعتراض ها افزایش 
یابد. درمورد عملکرد داوری در این فصل یا حتی در پنج، شــش 
سال گذشته باید بگویم که واقعا وضعیت خوبی نداریم و من از 
ته دل برای تیم ها و هواداران ناراحت هســتم. می دانم بسیاری 
نمی خواهند این حرف ها را بشــنوند و ممکن اســت بلافاصله 
جبهه بگیرند، اما من مشکلی با این موضوع ندارم و واقعیت این 
است که عملکرد مدیران حوزه داوری ما در سال های اخیر بسیار 

ضعیف بوده است.

آیا استفاده از VAR توانسته بخشی از مشکلات داوری را حل   �
کند؟

درمورد اســتفاده از سیســتم VAR باید بگویــم آوردن این 
سیستم کار بسیار سخت و بزرگی بوده که گروهی توانستند انجام 
دهند و واقعا باید از آنها تشــکر کرد. این کار قابل تحسین است 
و زحمات زیادی کشیده شده است. هرچند سیستم ضعف هایی 
دارد، ولی کارشــان ارزشمند اســت و باید از آنها قدردانی کنیم. 
ما ســال ها این سیستم را نداشــتیم و وقتی آوردیم، به نظرم یک 
اشــتباه کردیم؛ چون کلا در فوتبال ما الگوبرداری درست انجام 
نمی شود. مثلا آلمان یکی از اولین کشورهایی بود که این سیستم 
را اســتفاده کرد و چندین سال آن را به صورت خاموش و آفلاین 
آزمایش و خطاهایش را اصلاح کردند تا وقتی به صورت رسمی 
و طبیعی استفاده کردند، مشکلات آن کاهش یافته باشد. اما ما 
این مســیر را طی نکردیم و بلافاصله و تحت فشار از این سیستم 
اســتفاده کردیم. بنابراین باگ ها و مشکلات مختلفش دیده شد 
و اتفاقات عجیب و غریبی رخ داد. از قبل هم می دانســتم وقتی 
این سیستم را به فوتبال مان بیاوریم، با مشکلات خاص فرهنگی 
روبه رو خواهیم شد. مثلا الان مشکلاتی پیش آمده که می گویند 
در اتاق VAR چه اتفاقی افتاده، چه کســی چه حرفی زده و این 
مسائل. این موضوع ناشی از ویژگی های خاص فرهنگ ماست که 

البته مشابهش در کشورهای دیگر هم دیده می شود.

عملکرد کمیته داوران فدراســیون فوتبــال را در فصل اخیر   �
چطور می بینید؟ آیــا انتخاب داوران برای بازی های حســاس 

مناسب بود؟
وقتــی صحبت از کمیتــه داوران می کنیم، بایــد بزرگ ترین و 
بهترین افرادی که می توانند در این کمیته حضور داشته باشند، کنار 
گذاشته نشده باشند، ولی متأسفانه چنین نیست. با کمال احترام 
بــه افرادی کــه الان در کمیته داوران فدراســیون فوتبال حضور 
دارند، به نظر من می توانستیم خیلی بهتر عمل کنیم. نمی توانیم 
افرادی مثل محســن ترکی، مســعود مرادی، حســین عسکری، 
غیاثی، فنایی و دزفولی را کنار بگذاریم و از تجربیات ارزشمند آنها 
اســتفاده نکنیم. کنارگذاشتن این افراد به معنی 
صرف نظــر کردن از تخصص و تجربه ای اســت 
که دارند و به نظرم این یک باگ بزرگ است. یک 
زمانی در آیین نامه چیزی نوشته شد که به خاطر 
سن، افراد را حذف کنند، ولی الان سن نباید ملاک 
باشد. کمیته داوران قرار نیست مثل ورزشکاران 
برای تســت بدنی محدودیت سنی داشته باشد. 
اتفاقا الان باید از تجربیات این افراد استفاده شود، 
اما این اتفاق نمی افتد. دلیل این موضوع ســاده 
است؛ فدراسیون فوتبال اهمیت لازم را به داوری 
نمی دهــد. اگر اهمیت مــی داد، هیچ وقت افراد 
متخصص و کاربلــد از رأس کار کنار نمی رفتند. 
یک سری از دوســتان که من با بســیاری  از آنان 
رابطــه صمیمانه دارم، در جایگاه های مناســب 
نیســتند و وقتی این وضعیت وجــود دارد، نباید 
انتظار معجزه داشــته باشــیم. درمورد انتخاب 
داوران برای بازی های حساس، باید بگویم که ما 
چند داور واقعی داریم؟ درواقع یک گروه محدود 
همیشه در چرخه حضور دارند و همان ها بازی ها 

را قضاوت می کنند.

سـازمـان آگهـی هـای روزنـامه شـرق
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بررسی شرایط داوری لیگ  برتر بیست وچهارم در گفت وگوی «شرق» با نوید مظفری

سایه روشن های یک فصل خاکستری

در وهلــه اول اینکه برای ریاســت کمیته 
داوران، آدم هــای بزرگ تر و باتجربه تری از من 
برای این پست وجود دارند. اما اگر من مسئول 
می شدم، اولویت بندی انجام می دادم و اینکه 
در استان ها به داوری اهمیت ویژه داده شود و 
کار آموزشی از آنجا آغاز شود. برخی از داوران 
را کنار می گذاشتم و همان شیوه گلخانه ای را که در والیبال برای بازیکنان اجرا شد، 
در داوری پیــاده می کردم، چون الان راه دیگری نداریــم. داوران یک زمین تمرینی 
معمولــی هم ندارند و اگر مصدوم شــوند، نمی دانند باید به کجــا مراجعه کنند. 
نمی گویم یک داور باید درآمدی مانند فوتبالیست ها داشته باشد و این در هیچ جای 
دنیا نیســت. اما می توان انتظار داشت یک داور بدون دغدغه مالی فقط به قضاوت 
بپردازد و در عوض کارش را درســت انجام دهد؛ هم از نظر قوانین و تخصص، هم 

از لحاظ آمادگی بدنی و روانی.

اگر شما ریاست کمیته داوران را برعهده داشتید، 
اولین اقدام تان برای بهبود وضعیت داوری چه بود؟


